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1. Inleiding 

1.1 Aanleiding en doel 
In december 2021 loopt de concessie voor de treindienst tussen Amersfoort en Ede‐Wageningen, de 
Valleilijn, af. In 2018 is de Nota van Uitgangspunten (NvU) ten behoeve van de aanbestedingen van 
de OV‐concessies in de provincies Flevoland, Gelderland en Overijssel vastgesteld. Hierin is 
vastgesteld dat de Valleilijn wederom unimodaal wordt aanbesteed. De provincie Gelderland zet in 
op een concessie voor een periode van 15 jaar, dus van december 2021 tot en met december 2036. 
Ter voorbereiding op de aanbesteding heeft de provincie Gelderland een marktconsultatie 
gehouden. De provincie ziet deze marktconsultatie als een kans om marktpartijen vroegtijdig te 
consulteren rondom hun ideeën met betrekking tot een aantal hoofdkeuzes voor de aanbesteding 
van de Valleilijn. Er zijn zes reacties ingediend en de provincie bedankt de partijen voor hun reacties, 
deze levert dan ook nuttige bijdragen aan de verdere ontwikkeling van het aanbestedingsdossier. 
Deze rapportage geeft de bevindingen op hoofdlijnen van deze marktconsultatie weer. 

 

1.2 Vertrouwelijkheid bijdragen marktpartijen 
De rapportage van de marktconsultatie is gebaseerd op de schriftelijke bijdragen van marktpartijen. 
De schriftelijke bijdragen zijn vertrouwelijk van aard, omdat deze concurrentiegevoelige informatie 
(kunnen) bevatten. Alle informatie in deze rapportage is geanonimiseerd om de vertrouwelijkheid 
van informatie te borgen. De rapportage wordt openbaar gemaakt. Als onderdeel van de 
aanbestedingsdocumenten worden het marktconsultatiedocument en de afrondende rapportage 
met alle geïnteresseerde marktpartijen gedeeld. 

 

1.3 Leeswijzer 
Deze rapportage vervolgt met een toelichting op de gehanteerde werkwijze bij de marktconsultatie. 
In hoofdstuk 3 worden de vragen van de provincie weergegeven met daarbij een samenvatting van 
de reacties van de marktpartijen.  
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2. Werkwijze 

De doelen van de marktconsultatie zijn uitgewerkt in het marktconsultatiedocument. In dat 
document is een omschrijving van de context rond de Valleilijn opgenomen en zijn 12 vragen aan de 
markt geformuleerd.  

De marktconsultatie is op dinsdag 23 april 2019 gepubliceerd op Negometrix, TenderNed en daarna 
ook op TED. Partijen hadden tot en met 24 mei 2019 de gelegenheid een schriftelijk reactie in te 
dienen. Er zijn zes reacties ontvangen: 5 marktpartijen en een consumentenorganisatie. De provincie 
heeft geen aanvullende individuele gesprekken georganiseerd. Wel heeft er op donderdag 20 juni 
een raadpleging over sociale veiligheid plaatsgevonden. Bij deze bijeenkomsten waren 4 
marktpartijen en de politie vertegenwoordigd, evenals de provincies Gelderland en Overijssel. Van 
deze bijeenkomst wordt een verslag van gemaakt dat aan partijen beschikbaar zal worden gesteld.  
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3. Reacties op de gestelde vragen 

 

3.1 Concessieperiode 
1. Kunt u zich vinden in de keuze voor een concessieperiode van 15 jaar? 

 

Alle marktpartijen kunnen zich vinden in een concessieperiode van 15 jaar. Deze termijn biedt 
voldoende zekerheid om investeringen terug te verdienen en mogelijkheden om optimalisaties door 
te voeren. Bijkomend voordeel van een concessie van 15 jaar is dat de vijf Protos‐treinstellen dan 
aan het eind van de concessieperiode zullen zijn afgeschreven, waardoor deze niet opnieuw hoeven 
worden overgedragen aan een daaropvolgende concessiehouder. 

 

3.2 Implementatieperiode 
2. Wat is vanuit uw perspectief de uiterste datum waarop sprake moet zijn van definitieve gunning 
van de concessie zodat een soepele implementatie mogelijk is? 

 

Marktpartijen geven aan dat bij spoorconcessies waarbij geen nieuw materieel hoeft worden 
aangeschaft, een implementatieperiode van 12 tot 18 maanden over het algemeen voldoende is 
voor een soepele start van de concessie. Aangezien in het geval van de Valleilijn het bestaande 
materieel verplicht moet worden overgenomen, zou de uiterste datum waarop sprake moet zijn van 
de definitieve gunning van de concessie tussen juni 2020 en december 2020 moeten liggen.  

Een van de marktpartijen heeft in dit verband verder gewezen op de aandachtspunten die de 
Inspectie Leefomgeving en Transport (ILT) in november 2018 heeft gegeven met betrekking tot 
concessiewisselingen op het hoofdspoor. 

 

3.3 Level playing field tijdens aanbesteding 
3. De provincie Gelderland spant zich in zodat een level playing field voor de aanbesteding zo goed 
mogelijk geborgd wordt. Welke risico’s ziet u ten aanzien van het level playing field, en op welke 
manier kan de provincie bijdragen aan de beheersing hiervan? 

 

Marktpartijen noemen een aantal aspecten die mogelijkerwijs van invloed kunnen zijn op het level 
playing field. Een genoemd aspect betreft de beschikbaarheid van gegevens over de uitvoering van 
de huidige concessie, met name data met betrekking tot het aantal reizigers, bezetting van ritten en 
opbrengsten. De provincie zou kunnen bijdragen aan beheersing van dit risico door tijdig deze 
gegevens beschikbaar te stellen aan alle potentiële inschrijvers, zodat de informatievoorsprong van 
de zittende concessiehouder wordt verminderd c.q. teniet gedaan.  

Een ander gememoreerd risico is dat inschrijvers onvoldoende tijd krijgen om een goede inschrijving 
te doen, waardoor partijen ten opzichte van de zittende vervoerder op een achterstand staan. Ook 
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hier wordt als beheersmaatregel genoemd voldoende tijd te nemen voor de 
aanbestedingsprocedure en specifiek belangrijke informatie over de uitvoering van de huidige 
concessie tijdig beschikbaar te stellen.  

Verschillende marktpartijen noemen de positie van NS als een potentieel risico voor het level playing 
field. Deze partijen menen dat indien NS meedoet aan de aanbesteding, zij als houder van de 
Hoofdrailnetconcessie een voordeel heeft ten opzichte van andere vervoerders. Zij noemen concreet 
de mogelijkheid om de Valleilijn door te trekken naar Utrecht en/of Arnhem, wat andere 
vervoerders niet kunnen realiseren maar NS als houder van de Hoofdrailnetconcessie mogelijk wel. 
Als beheersmaatregel is geopperd om tijdens de aanbesteding geen gunningspunten toe te kennen 
aan doorkoppeling of doortrekking van de Valleilijn. Daarnaast wordt geadviseerd om de ACM het 
aanbestedingsproces te laten monitoren. 

 

3.4 Overname materieel en andere activa 
4. Voor alle treinen die momenteel op de Valleilijn worden ingezet geldt een overnameverplichting. 
Welke aandachtspunten wilt u de provincie meegeven ten aanzien van de overname van de 
treinstellen? 

Marktpartijen noemen de volgende aandachtspunten met betrekking tot de overname van 
materieel:  

‐ Inzicht in de gehanteerde rekenrente; 
‐ Schouw door onafhankelijke expert ten behoeve van waardebepaling van materieel en 

reserveonderdelen; 
‐ Accountantsverklaring op waardebepaling; 
‐ Mogelijkheid van een (voor) inspectie; 
‐ Overname van technische documentatie (inclusief alle modificaties, actuele technische 

tekeningen en schema’s, instandhoudingsschema’s, standhoudingsdocumentatie van de diverse 
OEM’s en onderdelenlijst); 

‐ Inzicht in complete historie van uitgevoerde preventieve beurten, revisies en correctief herstel; 
‐ Overnametabellen/garanties; 
‐ Obsolence garantie voor Protos‐treinen. 

Verder is de suggestie gedaan om naast een overnameverplichting ook een inzetverplichting op de 
Valleilijn in het bestek op te nemen. 

 

5. Voor de werkplaats en afvanginstallatie voor toiletten zijn geen overnameverplichtingen 
afgesproken. Wat is uw mening hierover? 

De meeste marktpartijen kunnen zich er goed in vinden dat de werkplaats niet verplicht moet 
worden overgenomen. Dit biedt inschrijvers de ruimte om zelf het onderhoud van materieel te 
organiseren en bevordert het level playing field. Eén marktpartij vindt echter dat er juist een 
oneerlijk speelveld wordt gecreëerd door geen overnameverplichting voor de werkplaats op te 
nemen. Dit omdat deze werkplaats bij Bokkeduinen in Amersfoort volgens deze partij zeer gunstig is 
gelegen voor de exploitatie van de Valleilijn en daarmee een groot voordeel geeft aan de zittende 
vervoerder. Als beheersmaatregel wordt geadviseerd om in het bestek van de aanbesteding een 
vrijblijvende optie op te nemen voor overname van de werkplaats tegen een marktconforme prijs. 
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Marktpartijen merken ten aanzien van de afvanginstallatie voor toiletten op dat deze door de 
provincie Gelderland is bekostigd en adviseren om deze (al dan niet in provinciaal beheer) om niet of 
tegen een gebruiksvergoeding beschikbaar te stellen aan de nieuwe concessiehouder. Dit 
garandeert het gebruik van deze installatie en dat de toiletten in de treinen daadwerkelijk geopend 
zijn. 

 

3.5 Inbouw toiletten 
6. De provincie heeft onderzoek laten doen naar het inbouwen van toiletten in de 5 
Protostreinstellen. Het advies luidt om niet over te gaan tot de inbouw van toiletten in deze 5 treinen, 
omdat kosten en risico’s hoog zijn. Wat is uw mening hierover? 

 

Marktpartijen delen de mening om niet over te gaan tot inbouw van toiletten in de Protos‐treinen. 
Partijen noemen als argumenten de hoge kosten van inbouw, de risico’s en onvoorspelbaarheid van 
het toelatingsproces en de beperkte meerwaarde voor de reiziger vanwege de relatief korte lengte 
van de spoorlijn en de aanwezigheid van toiletten op de stations.  

Een consumentenorganisatie had het op prijs gesteld indien de provincie de vervoerders had 
uitgedaagd met een creatieve oplossing te komen voor het toilettenprobleem in de Protos‐
treinstellen of om dit probleem samen te tackelen 

 

 

3.6 Steward op de trein 
7. De provincie overweegt om voor te schrijven dat voor elke treinrit een steward aan boord moet 
zijn. Wat is uw mening hierover? 

 

Marktpartijen verschillen van mening over de wenselijkheid van een verplichte steward aan boord 
van elke trein. Sommige partijen vinden dat de provincie zou moeten sturen op outputnormen 
(bijvoorbeeld klanttevredenheid sociale veiligheid) en de vervoerder de vrijheid zou moeten geven 
om het sociale veiligheidsbeleid zelf vorm te geven. De sociale veiligheid is slechts op specifieke 
locaties en tijden in het geding, waardoor personeelsinzet op alle ritten niet per se bijdraagt aan 
verhoging van de sociale veiligheid en bovendien duur is. 

Andere partijen zien de meerwaarde van een vaste steward op de trein, zowel vanuit oogpunt van 
(sociale) veiligheid als gastvrijheid/service richting reiziger en kaartcontrole. Wel wordt opgemerkt 
dat deze verplichting de exploitatiekosten opdrijft en dat de provincie de financiële bepalingen 
daarop moet afstemmen. Daarnaast is de praktijk dat stewards met een geweld‐/ 
handhavingsbevoegheid (BOA III) omwille van de (eigen) veiligheid altijd in duo’s optreden en dus 
niet alleen op de trein zijn. Als er op elke trein een steward komt, zou deze gericht moeten zijn op 
serviceverlening en controle, zonder handhavingsbevoegdheid (dus zonder BOA‐bevoegdheid). Een 
andere marktpartij merkt op dat stewards bij afhandeling van uvb’s, aanhoudingen en reisverboden 
regelmatig moeten afstappen van de trein, waardoor gedurende de rest van de treinrit geen steward 
aan boord is. In de praktijk is het dus niet altijd haalbaar dat op elke rit altijd een steward aanwezig 
is. 
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3.7 Toepassing Tarievenhuis Oost 
8. De provincie overweegt het Tarievenhuis Oost ook van toepassing te verklaren op de Valleilijn. 
Welke aandachtspunten wilt u meegeven aan de provincie? 

 

Verschillende marktpartijen kunnen zich de introductie van Tarievenhuis Oost voorstellen. 
Marktpartijen merken op dat toepassing van Tarievenhuis Oost op de Valleilijn gevolgen heeft voor 
de hoogte van de reizigersopbrengsten en dat inschrijvers dit effect zullen verwerken in hun 
biedingen. Ook kan het impact hebben op de reizigersopbrengsten van de omliggende 
busconcessies.  

Invoering van Tarievenhuis Oost kan gunstig zijn voor multmodale (bus‐trein) reizen. Wel vragen 
marktpartijen aandacht voor de integratie /afstemming met de NS op het Hoofdrailnet, zodat 
doorgaande treinreizen goed mogelijk blijven. Er is overigens wel een marktpartij die aangeeft dat er 
eigenlijk geen goede reden is voor toepassing van het Tarievenhuis Oost; veel meer reizigers worden 
gedupeerd dan dat er baat bij hebben. 

 

3.8 Invoering merknaam RRReis 
9. De merknaam RRReis moet worden toegepast. Op dit moment wordt de wijze van branding door 
de provincies verder uitgewerkt. Welk adviezen wil u meegeven aan de provincie? 

 

Meerdere marktpartijen adviseren om de sterke en door reizigers gewaardeerde merknaam 
Valleilijn te handhaven en / of te integreren in de overkoepelende merknaam RRReis. Ook merkt een 
partij op dat de Valleilijn een buitenbeentje is in Oost‐Nederland, en dat de brand Valleilijn juist 
moet worden gehandhaafd.  

Daarnaast wordt geadviseerd om de nieuwe vervoerder voldoende tijd te geven om de nieuwe 
branding op de treinen aan te brengen. Ten aanzien van de kleurstelling is het advies om geen 
overgaande en/of witte kleuren te gebruiken, omdat deze snel vaal worden of moeilijk schoon te 
houden zijn. Ook merkt een partij op dat aanpassingen aan het interieur van de treinen zeer 
kostbaar zijn.  

 

3.9 Kaartautomaten op stations 
10. De provincie is voornemens te eisen dat op alle stations een kaartjesautomaten aanwezig is, en 
om de verantwoordelijkheid hiervoor bij de vervoerder te leggen. Wat is uw mening hierover? 

 

Alle marktpartijen kunnen zich in dit voornemen vinden. De suggestie daarbij is dat vervoerders of 
zelf een eigen automaat mogen plaatsen, dan wel dat alle partijen onder dezelfde voorwaarden een 
automaat kunnen huren en dat de provincie de huur apart vergoed. 
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3.10 Vervoerkundige ontwikkelopgaven 
11. Welke vervoerkundige ontwikkelopgaven ziet u voor de Valleilijn richting 2040? 

 

Marktpartijen noemen verschillende vervoerkundige opgaven/suggesties:  

‐ Suggestie voor het realiseren van een keermogelijkheid voor treinen op elk station, zodat 
reizigers bij een verstoring met treinen vervoerd kunnen worden en inzet van bussen niet nodig 
is; 

‐ Aandacht voor de impact op de Valleilijn van het mogelijk stoppen van de intercity Amersfoort – 
Apeldoorn op Barneveld Noord; 

‐ Suggestie om op termijn op het gehele traject van de Valleilijn in een twintigminutendienst te 
gaan rijden. Dit geeft een betere aansluiting op tienminutendienst op het traject Utrecht – 
Amersfoort en het traject Utrecht – Arnhem, die daar respectievelijk per 2020 en per 2021 
worden ingevoerd. 

 

3.11 Overige onderwerpen 
12. Welke onderwerpen zijn nog niet aan de orde geweest maar zijn volgens u wel van belang om te 
adresseren? Wat zijn hierbij uw overwegingen? 

 

Marktpartijen hebben de volgende onderwerpen benoemd: 

‐ Suggestie om in het bestek al rekening te houden met de mogelijkheid dat het traject 
Ede/Wageningen – Arnhem op termijn wordt toegevoegd aan de Valleilijn, mocht dit traject 
worden gedecentraliseerd.  

‐ Advies om helderheid richting inschrijvers te verschaffen over de gevolgen van eventuele 
invoering van het beveiligingssysteem ERTMS op de Valleilijn. 

‐ Suggestie om vervanging van de bestaande Protos‐treinen door nieuwe treinen te stimuleren, 
vanwege het risico dat de leverancier van de Protos‐treinen niet meer bestaat. 

‐ Vanwege infrastructurele beperkingen kan toekomstige vervoersgroei alleen geaccommodeerd 
worden door bestaande treinen te verlengen. Nu rijden er twee treintypen op de lijn, het is niet 
aan te bevelen hier nog een derde type aan toe te voegen. Dit beperkt de mogelijkheden voor 
het verlengen van bestaande treinen. 

‐ Suggestie om tijdens de aanbesteding bij de referentie‐eisen geen spoorervaring te eisen, 
teneinde nieuwkomers op de spoormarkt een kans te geven. 

‐ Voorstel om uitval van treinen op de Valleilijn ten gevolge van voorrang van de intercity’s 
Amersfoort – Apeldoorn (bij versperringsmaatregelen) op het samenlooptraject Amersfoort – 
Barneveld Noord niet mee te tellen bij de normering van rituitval. 

‐ Opmerking dat de treindienst onder druk staat door de smalle perrons op Barneveld en 
Lunteren. 
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